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Aan de gemeenteraad        

Dienst/afdeling: SPM 

Datum collegebesluit: 

 

 

Onderwerp:   BIM5: leerlijn Gebouwde Omgeving MBO-HBO in Oss 

 

Wat adviseert het college te besluiten? 

1. Een eenmalige subsidie te verlenen ter hoogte van € 400.000,- voor ontwikkeling BIM5. 

2. De benodigde middelen hiervoor vrij te maken uit de algemene reserve. 

3. Hierover expliciet te besluiten bij vaststelling van de kadernota 2018-2021. 

 

 

Wat is de aanleiding voor dit voorstel? 

De 3-O partners waaronder de gemeente, in het project BIM5 zijn van plan een integrale opleiding 

Gebouwde Omgeving te ontwikkelen. Het is voor Oss van belang dat dit project slaagt. De bouw is 

een sector met veel werkgelegenheid in Oss en Noord-Oost Brabant. De arbeidsmarkt vraagt om een 

dynamische vakman op niveau 2, 3, 4, 5 voor de Gebouwde Omgeving. Daarbij is er behoefte aan 

een grotere instroom van opgeleide werknemers dan ROC de Leijgraaf nu kan leveren; het project 

steekt nadrukkelijk in op toestroom van leerlingen naar MBO en doorstroom naar HBO (niveau 5) in 

Oss.  

Een groot aantal ondernemers en diverse onderwijsinstellingen investeren hierin. Beoogd wordt een 

rijkssubsidie uit het Regionaal Investeringsfonds MBO (RIF) aan te vragen voor een bijdrage in de 

projectkosten. Om een kans te maken op deze subsidie is het noodzakelijk dat ook de gemeente Oss 

substantieel financieel wil bijdragen aan de ontwikkelkosten van het project. 

Na een periode van verkenning en ontwikkeling, is het proces recent in een stroomversnelling 

gekomen. Partners hebben ingestemd met de vestiging van dit initiatief in Oss en hun investeringen 

concreet gemaakt. Er is veel energie bij de partners om nu de volgende stap te zetten. Daarnaast 

geldt dat de rijkssubsidieregeling eindig is (in 2018) en de praktijk leert dat een voorstel soms moet 

worden bijgesteld of aangevuld om in aanmerking te komen voor de rijksbijdrage. Een langer lopend 

besluitvormingsproces vanuit de gemeente beïnvloedt de kans van slagen van dit project negatief. 

Dit en het eerder genoemde belang voor Oss maken dat het college dit voorstel op deze wijze aan u 

voorlegt. 

 

Welk resultaat willen we bereiken? 

In vier jaar ontwikkelen de BIM5-partners uit het bedrijfsleven en het onderwijs een integrale 

opleiding voor de Gebouwde Omgeving, met doorgaande leerlijn (vmbo), mbo en hbo in Oss. 

Na het eerste projectjaar is er de mogelijkheid voor studenten om hierin te worden opgeleid. Dit 

wordt stapsgewijs uitgebouwd tot een volledig en geëvalueerd programma in 2021. 
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Welke argumenten zijn er voor dit voorstel? (=want) 

1.1 Deze nieuwe manier van opleiden sluit aan bij de arbeidsmarkt van de toekomst 

De toekomstige arbeidsmarkt vraagt om mensen met 21e eeuws vaardigheden, die flexibel en 

wendbaar zijn. Ook nu al is er behoefte aan meer werknemers die breed inzetbaar zijn.  

De aansluiting tussen het onderwijs en de arbeidsmarkt wordt in dit project actief vormgegeven: 

bedrijven stellen leerwerkplekken beschikbaar, de ontwikkeling van de modulen in het programma 

vindt in samenspraak met bedrijfsleven plaats. 

 

De komende jaren zullen we duurzaam nieuwbouwen en willen we ook de bestaande bouw 

verduurzamen. BIM5 richt zich met de opleidingen Gebouwde Omgeving op toepassing van de 

nieuwste technieken hierbij. Dit sluit aan bij de vraag van de ondernemers, die dit ook als 

belangrijkste opdracht voor nu en de toekomst zien. Het sluit aan bij de Duurzaamheidsambitie Oss 

en ondersteunt de provinciale versnellingsafspraken rond energie en duurzaamheid. 

 

De ontwikkeling van deze nieuwe integrale opleiding is gedegen opgezet door inzet van 

onderwijskundigen en de vormgeving van actieve inbreng (van wensen en behoeften) van de 

bedrijven. Ook de activiteiten gericht op het vergroten van de instroom van studenten zijn een 

belangrijk onderdeel dat tegemoetkomt aan de behoeften op de arbeidsmarkt. 

 

1.2 Met deze opleiding realiseren we een HBO Associate Degree Gebouwde Omgeving, dat zal 

worden gesitueerd in Oss 

Avans ontwikkelt de opleiding AD Built Environment, een nieuwe brede opleiding vanuit Bouwkunde, 

Civiele Techniek en Ruimtelijke Ontwikkeling. Binnen BIM5 werkt men aan doorontwikkeling van 

deze AD en de totstandkoming van een doorlopende leerlijn. Door deze HBO-variant in Oss aan te 

bieden komt er een sterkere verbinding met het MBO (niveau 4) tot stand. Dit krijgt ook vorm in het 

Practoraat, dat in nauwe afstemming met het Lectoraat wordt ingevuld. Doelen van het Practoraat 

zijn: innovatie en onderzoek, kennisuitwisseling en docenten professionalisering. 

Wij hechten grote waarde aan vormgeven van dit HBO-onderwijs in Oss. Wij hebben de garantie 

gevraagd dat Avans dit zal realiseren; dit is inmiddels expliciet onderdeel van het BIM5-plan en is 

door Avans met de samenwerkingsovereenkomst ondertekend. 

 

1.3 Met een HBO AD in onze gemeente verbinden we hoog opgeleiden meer met Oss  

Het vernieuwde concept BIM5 zorgt voor een grotere instroom van studenten in de Gebouwde 

Omgeving, niet alleen voor MBO. Ook de directe verbinding met HBO in de doorgaande leerlijn zorgt 

voor meer doorstroom naar hoger onderwijs. Wanneer dat in Oss is gesitueerd, kunnen studenten 

uit Oss makkelijker doorstromen en blijven zij langer in Oss. Dit vergroot de binding met onze 

gemeente. Dit sluit aan bij het As50 onderzoek ‘Ontwikkelkracht voor levenskwaliteit’ naar behoud 

van hoogopgeleiden in onze regio. 
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1.4 Deze vernieuwing van de opleidingen Gebouwde Omgeving wordt belangwekkend geacht en 

onderschreven door landelijk en regionaal relevante partijen  

BIM5 kan rekenen op de steun van de partners van het Nationaal Akkoord Leren, werken en groeien. 

Maxime Verhagen (Bouwend Nederland), Doekle Terpstra (Uneto VNI Techniek Pact) en Ton Heerts 

(MBOraad) onderstrepen het belang van deze vernieuwing van de opleidingen Gebouwde Omgeving 

en samenwerking van onderwijs en bedrijfsleven hierin. 

 

BIM5 is een publiek-private samenwerking (PPS) met een groot aantal partners. Niet alleen vanuit 

het bedrijfsleven, ook zijn diverse MBO-scholen in de omliggende regio’s betrokken. Daarmee kan er 

actief kennisdeling plaatsvinden van de vernieuwde doorgaande leerlijn MBO-HBO en de innovatieve 

modulen die worden ontwikkeld in het Practoraat. Dit past in de discussie over doelmatigheid in het 

MBO-onderwijs. 

 

2.1 Er is geen regulier budget beschikbaar in onze begroting 

Het onderwijs ontvangt subsidie van de Rijksoverheid. Investering in het onderwijs door de 

gemeente vindt plaats vanuit lokale middelen. Voor 2017 en 2018 hebben we een werkbudget voor 

vernieuwende onderwijsprojecten ter hoogte van € 75.000. In 2017 zijn een groot deel van deze 

middelen al besteed. Investering voor dit vernieuwende project BIM5 is hierbij niet voorzien. 

 

3.1 Besluitvorming op korte termijn is nodig om kans te maken op het RIF subsidie 

De RIF aanvraag moet voor 14 juli a.s. definitief en compleet zijn ingediend om kans te maken op 

een subsidie. Een RIF aanvraag is een complexe aanvraag vooral vanwege de eisen aan de publiek-

private partners en de stevigheid van de samenwerking hierbij. Er moet sprake zijn van aantoonbare 

betrokkenheid en investering van de partners uit het bedrijfsleven, onderwijs en overheid. Draagvlak 

bij de overheid, als O naast Ondernemers en Onderwijs, versterkt de aanvraag en cofinanciering 

vanuit de gemeente is een belangrijk element voor RIF-subsidiering.  Draagvlak bij de overheid is 

aantoonbaar als er investering vanuit de overheid is toegezegd. Voor toezegging van het subsidie 

binnen de aanvraagtermijn, is een positief besluit op korte termijn noodzakelijk.  

 

Er is nu al behoefte aan een dynamische vakman in de bouwsector en een grotere toestroom van 

studenten. Uitstel van de RIF aanvraag naar 2018, in aansluiting op de gemeentelijke procedures, 

leidt tot vertraging en latere realisatie van de doelen.  

 

De subsidieregeling Regionaal Investeringsfonds MBO eindigt in 2018. Ervaring met deze regeling en 

de complexiteit van aanvragen wijst uit dat een subsidie-aanvraag soms nog verdere uitwerking 

nodig heeft. Mocht onverhoopt, om enige reden, de aanvraag BIM5 in deze ronde niet gehonoreerd 

worden, dan kan bijstelling en verdere uitwerking plaatsvinden en de aanvraag opnieuw worden 

ingediend in 2018. Als de aanvraag nu al uitgesteld (naar 2018) wordt omdat de aantoonbare 

betrokkenheid en draagvlak van de gemeente ontbreekt, worden de mogelijkheden voor een 

bijgestelde aanvraag verkleind. 
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3.2 Andere partners doen ook mee 

In BIM5 zijn een groot aantal partners die de wens en noodzaak voor samenwerking rond deze 

nieuwe integrale opleiding onderschrijven en hierop willen investeren. De totale kosten voor het 

project zijn begroot op € 5.137.289. De gevraagde RIF subsidie bedraagt € 1.712.430. De 

investering van het bedrijfsleven in de vierjarige projectperiode is begroot op € 2.708.767; het 

onderwijs draagt € 316.093 bij. Zowel voor bedrijfsleven als onderwijs is dit vooral in kind, een 

ureninvestering voor de ontwikkeling van het nieuwe integrale programma en het inrichten en 

realiseren van leerwerkplekken. 

De gemeentelijke bijdrage van € 400.000 is van belang voor financiering en subsidiering van het 

project als geheel.  

 

 

Wat zijn tegenargumenten of risico’s? (=maar) 

1.1 Partners uit bedrijfsleven of onderwijs komen hun toezegging tot investering niet na 

Het project wordt gedragen door een groot aantal partners uit het bedrijfsleven en het onderwijs. Zij 

hebben toegezegd om aan dit project bij te dragen, bijvoorbeeld door het bieden van 

leerwerkplekken, door te investeren in de ontwikkeling van een nieuwe  opleiding, door oude 

lesmethoden te vervangen door moderne manieren van leren. In de vier jaar dat het project loopt 

kan er veel veranderen in de omgeving van de ondernemers of het onderwijs; daar kunnen geldige 

redenen bij zijn om niet meer te investeren in BIM5 en leiden tot een tekort binnen het project. De 

verantwoordelijken, projectleiders vanuit bedrijfsleven en onderwijs in een gelijkwaardig 

partnerschap, zullen dan streven naar behoud van het partnerschap en het opnieuw motiveren van 

de partners om te investeren. Tevens zullen zij dan zoeken naar alternatieve scenario’s die maken 

dat de doelstellingen van het project alsnog worden gehaald. 

De gemeente als partner is betrokken in de Raad van Advies (stuurgroep), die wordt ingesteld ter 

ondersteuning van de projectleiding, en kan tijdig signalen hierover opvangen en inzetten op 

bijsturing. 

 

1.2 De instroom van studenten in MBO en HBO AD blijft achter 

Er wordt veel geïnvesteerd in een nieuwe integrale opleiding met een doorgaande leerlijn MBO-HBO. 

Een opleiding kan alleen succesvol bestaan met voldoende leerlingen. Momenteel stromen er ook 

Osse studenten VMBO-HAVO naar andere MBO-scholen in de regio. Het project BIM5 bevat een 

aparte programmalijn die er op gericht is om meer studenten te motiveren tot een opleiding 

Gebouwde Omgeving en daarmee ook om de opleiding in Oss te volgen.  

Het project beoogt door samenwerking en afstemming met omliggende MBO-scholen de krachten te 

bundelen en een toestroom voor de Gebouwde Omgeving te realiseren naar Oss. 
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1.2 Het HBO AD wordt alsnog niet vormgegeven in Oss 

Een krachtig onderdeel van BIM5 is de doorgaande leerlijn MBO-HBO (niveau 5). Risico is dat Avans 

AD Built Environment de activiteiten blijft concentreren in Tilburg en de doorgaande lijn in Oss niet 

wordt gerealiseerd. 

De kracht van BIM5 is de integrale opleiding, die wordt vormgegeven door onderwijs en bedrijven 

gezamenlijk. Hierbij wordt de praktijk direct gekoppeld aan het onderwijs. Dat kan het best dicht bij 

de dagelijkse uitvoering in de regio. Dit geldt ook voor de HBO. Zowel vanwege de doorgaande 

leerlijn als vanwege de aansluiting op de praktijk is vormgeving Oss het meest wenselijk. 

Wij zullen dit als voorwaarde voor subsidiering van het project opnemen. 

 

2.1 Besluitvorming op dit moment loopt vooruit op de integrale afweging in de programmabegroting 

BIM5 is opgenomen in de kadernota als een van de projecten waarvoor extra middelen moeten 

worden vrijgemaakt. Het gaat om een eenmalige impuls van € 400.000. Volgens de reguliere 

procedures bij de gemeente zal besluitvorming hierover plaatsvinden bij de programmabegroting, 

zodat integraal kan worden afgewogen wat de meeste prioriteit heeft. Met dit voorstel lopen we 

hierop vooruit. 

 

 

 

Waar moeten we rekening mee houden?  

 

a. Financiën  

Er wordt een eenmalige bijdrage gevraagd van € 400.000,-. Voorgesteld wordt om hiervoor 

middelen vrij te maken uit de algemene reserve. 

 

b. Communicatie 

Het is een belangwekkend project met een groot aantal partners uit het bedrijfsleven en onderwijs in 

Oss en omliggende regio’s in Noord Brabant en Gelderland. Landelijk wordt het belang van dit 

project onderschreven door Bouwend Nederland, TechniekPact en MBO-raad. Vanuit het 

expertisecentrum BIM5 zal in samenwerking met de gemeente Oss op diverse momenten 

bekendheid aan het project en de (tussen)resultaten worden gegeven. 

Vanuit het expertisecentrum BIM5 zal een campagne worden opgestart om meer studenten te 

werven voor de opleiding(en) Gebouwde Omgeving. Hiertoe wordt onder meer actief samengewerkt 

met het primair onderwijs, voortgezet onderwijs (vmbo en havo) en de Talentencampus. 

 

c. Uitvoering 

De ontwikkeling van het expertisecentrum BIM5 wordt aangestuurd door een management van 

gelijkwaardige projectleiders uit onderwijs en bedrijfsleven.  

De gemeente neemt deel in de Raad van Advies. 
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d. Overlegd met 

Geert Robben, Bouwmensen 

Peer van Summeren , ROC de Leijgraaf 

Kees van Geffen, Wethouder Werk, Inkomen en Onderwijs 

Simon Franssen, Directeur Sociaal Domein 

Eric Saras, SLWE 

Coen van den Hout/ Jan van Nistelrooij, F&C 

 

Burgemeester en wethouders van Oss, 

De secretaris,                De burgemeester, 

drs. M.J.H. van Schaijk   drs. W.J.L. Buijs-Glaudemans   

 

 

Bijlagen 

- Plan van Aanpak BIM5 

- Regiovisie  

- Meerjarenbegroting RIF 

 

 

 

Samenvatting (=korte inhoud) 

Het project BIM5 realiseert een integrale opleiding voor de Gebouwde Omgeving, met doorgaande 

leerlijnen van VMBO, MBO en HBO in Oss. Het is een Publiek Private Samenwerking (PPS) van en 

groot aantal partners uit het bedrijfsleven en het onderwijs. Ook de gemeente Oss vindt dit een 

belangrijk project in het kader van aansluiting onderwijs-arbeidsmarkt en levert hieraan een 

financiële bijdrage.  

 


